
PROTOKÓŁ Nr XXXIV/2021 
 z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 17 czerwca 2021 r. 

 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://bip.skape.pl/strona-861-sesja_nr_xxxiv_z_dnia_2021_06_17.html 
i stanowią załączniki do protokołu. 
Sesja odbyła się w trybie hybrydowym. Na stan 15 radnych w sesji uczestniczyło 11 z czego 
4 – zdalnie (nieobecni: Bartosz Derejczyk, Ewa Kasprzak, Jerzy Pawelski, Grażyna Świątczak 
- lista obecności w załączeniu). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz otworzył XXXIV Sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 
10.00. Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Wocha,  Sekretarz Gminy Alicję Hoppen-Anyszko, 
Skarbnika Gminy – Brygidę Sewohl oraz koleżanki i kolegów Radnych.  Następnie odczytał 
porządek posiedzenia, z którego zaproponował wycofanie uchwały z ppkt c) w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym.  
Więcej zmian do o porządku obrad nie zgłoszono. 
Przewodniczący zarządził głosowanie nad zmianą porządku obrad. W wyniku głosowania 
imiennego radni jednogłośnie przyjęli zmianę porządku obrad (radni Janusz Obuchanicz 
i Tomasz Roskowiński z przyczyn technicznych nie oddali głosów w systemie). 
Porządek posiedzenia sesji, przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji i stwierdzenie kworum. 
2. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Skąpe za 2020 r.: 

a) debata nad raportem o stanie Gminy Skąpe za 2020 r, 
b) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Skąpe wotum zaufania. 

3. Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2020 
rok: 
a) zapoznanie się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2020 r., 
b) zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym Gminy Skąpe za 2020 r., 
c) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze 

o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2020 r., 
d) zapoznanie się z informacją o stanie mienia komunalnego Gminy Skąpe na dzień 31 

grudnia 2020 r. 
e) odczytanie opinii Komisji Rewizyjnej i komisji stałych Rady Gminy Skąpe, 
f) dyskusja, 
g) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Gminy Skąpe wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2020 r. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium: 

a) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej, 
b) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o wniosku 

Komisji Rewizyjnej, 
c) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Skąpe. 

5. Podjęcie uchwał w sprawie: 
a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok, 
b) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2021-2030, 
c) zaliczenia dróg stanowiących własność Gminy Skąpe do kategorii dróg gminnych 

oraz ustalenia ich przebiegu, 
d) o zmianie uchwały w sprawie organizacji wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych 

zaliczonych do sektora finansów publicznych prowadzonych przez Gminę Skąpe, 
e) ustalenia planu sieci szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Skąpe oraz 

określenia granic ich obwodów. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
8. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
9. Wolne wnioski i informacje. 

https://bip.skape.pl/strona-861-sesja_nr_xxxiv_z_dnia_2021_06_17.html
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10. Przyjęcie protokołu XXXIIII sesji Rady Gminy Skąpe. 
11. Zamknięcie obrad. 

 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że wszystkie projekty uchwał 
uzyskały pozytywne opinie stałych Komisji Rady Gminy Skąpe. 
 
Ad. 2 
a) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał kto z radnych chciałby zabrać głos 

w sprawie raportu.   
Radny Wiesław Zawiślak do raportu o stanie gminy nie ma żadnych zastrzeżeń. Według 
radnego póki co nie jest źle, mamy wolne środki i pewne inwestycje są realizowane.  
Radny Andrzej Kałużny zwrócił uwagę, że raport zasadniczo niewiele różni się od tego 
ubiegłorocznego. Wszystkie dane zostały uwzględnione. Jedyne co martwi to demografia, 
bo osób jest mniej. W raporcie zawarte zostały wszystkie informacje dotyczące realizacji 
i planowanego rozwoju gminy. Radny raport ocenia pozytywnie.  

b) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie udzielenia 
Wójtowi Gminy Skąpe wotum zaufania. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XXXIV/274/2021 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (radni Janusz Obuchanicz i Tomasz Roskowiński 
z przyczyn technicznych nie oddali głosów w systemie). 
Wójt Gminy Zbigniew Woch nie do końca odnajduje się w tej części oceny jakości 

samorządu. Jesteśmy przyzwyczajeni do udzielenia absolutorium Wójtowi. Wszyscy wiemy na 
czym to polega. Oceniamy skuteczność działania Wójta w oparciu o uchwałę, jaką rada 
przyjmuje i kierunki jakie narzuca. W przypadku oceny raportu o stanu gminy odnosi wrażenie, 
że trudno odnieść się do jego oceny, bo to że gmina funkcjonuje to nie tylko zasługa wójta ale 
także i samorządu. W naszej gminie dobrze się dzieje, że samorząd współpracuje z wójtem, 
bo jest to gwarancja  działania. Podziękował za udzielenie mu wotum zaufania.  
 
Ad. 3 
a) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że  w całości sprawozdanie jest 

udostępnione w biuletynie informacji publicznej, a sama w skrócie przedstawiła 
najważniejsze informacje.  

b) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że sprawozdanie finansowe gminy jak 
i sprawozdania jednostek organizacyjnych gminy za 2020 r. zamieszczone są w BIP 
i każdy mógł się z nimi zapoznać. Dane ujęte w sprawozdaniach wynikają z bilansu i są 
zgodne z danymi wynikającymi z ksiąg rachunkowych i powiązane ze sprawozdaniem 
z wykonania budżetu. Zapytała radnych czy do tego sprawozdania mają zapytania. 
Nikt nie zgłosił zapytań. 

c) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała pozytywną opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 
2020 r. (opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu). Opinia została wydana 
z uwagami. 

d) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl zapytała radnych czy mają zapytania do informacji 
o stanie mienia komunalnego Gminy Skąpe na dzień 31 grudnia 2020 r. Wyjaśniła, że 
dokument stanowi porównanie mienia komunalnego gminy za lata poprzednie.  
Nikt nie zgłosił zapytań. 

e) Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Piotr Olszewski przedstawili pozytywną opinię Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Skąpe na temat sprawozdania z wykonania budżetu Gminy 
Skąpe za 2020 rok a Przewodniczący rady poinformował, że opinie komisji stałych także 
są pozytywne (opinie stanowią załączniki do niniejszego protokołu). 

f) Radny Wiesław Zawiślak stwierdził, że „dzisiejsza sesja ma charakter ważny, uroczysty, 
dziś bowiem możemy podsumować cały poprzedni rok pracy naszego samorządu,  nie 
tylko w wymiarze finansowym, ale przede wszystkim w zakresie konkretnych 
i odczuwalnych przez naszych mieszkańców dokonań, które zmieniają naszą gminę na 
lepszą i służą podnoszeniu jakości życia każdego z nas. Można zadać pytanie, czy można 
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było zrobić więcej, skuteczniej, efektywniej? Bo co to znaczy skuteczność? To dążenie do 
osiągnięcia celu za wszelką cenę. I tu byliśmy ostrożni i nie ulegaliśmy pokusie. Pokusa 
puka ciągle, a szansa na spokojne życie jest tylko raz. Ale jest lepsze słowo. Efektywność. 
To stosunek nakładów pracy do rezultatu. Czyli rozsądnie musimy dysponować tym, co 
mamy, by uzyskać konkretne efekty i w tym jesteśmy lepsi. Musimy wydawać środki 
publiczne tak, żeby zabezpieczyć interesy naszych mieszkańców. Zawsze musimy 
kalkulować stosunek nakładów do rezultatów. Myślę, że to staramy się czynić. Rok 2020 
w funkcjonowaniu samorządu gminnego był nie tylko trudny, jak to zwykle mówimy, ja bym 
powiedział, że był to rok niezwykły. Wiadomo pandemia, obostrzenia, nakazy, zakazy, 
żyliśmy w kulturze strachu i poczuciu stałego zagrożenia. W omawianym 2020 roku 
sytuacja finansów publicznych naszej gminy była stabilna, a wskaźniki wykonania 
dochodów budżetowych należy ocenić jako dobre. Jak wynika z przedstawianego 
sprawozdania planowane dochody wykonano w 99,2% planu, dochody bieżące wykonano 
w 98% planu, a dochody majątkowe wykonano w 110% planu. Nadwyżka budżetowa 
wyniosła 4.004.032 zł, wolne środki 2.250.600, zadłużenie Gminy 3.485.180, to jest 
11,76% dochodu i to są dobre wiadomości. Ale jak to w życiu bywa są i gorsze 
wiadomości. Z roku na rok rosną wydatki bieżące. W roku 2018 wynosiły 19.130.000 zł, 
w roku 2019 było to już 21.708.000 zł, zaś w 2020 wyniosły już 22.316.000 zł. Nieco gorzej 
przedstawia się sytuacja w wydatkach majątkowych. Planowano 6.034.941 zł, 
a wykonano w wysokości 3.567.730 zł co stanowi 59,12% planu. Jest to najniższa kwota 
w porównaniu do lat ubiegłych. W 2018 roku była to kwota 7.827.000, co stanowiło 29% 
wydatków. W 2019 była to kwota 4.780.000 zł, co stanowiło 18% wydatków, a w 2020 jak 
już mówiłem 3.567.000 zł, co stanowiło 13% wydatków. Nie jest dobrze w należnościach 
wymagalnych Gminy, które na koniec roku wyniosły 2.267.412 zł, a w roku ubiegłym 
wynosiły 1.987.587 zł.  Jest to wzrost o 279.836 zł. Czy te należności są do odzyskania? 
Nasz budżet jest w znacznym stopniu uzależniony od subwencji i organizacji 
zewnętrznych. Wykonanie niektórych inwestycji nie byłoby możliwe, bez skutecznego 
pozyskiwania środków zewnętrznych przede wszystkim z Unii Europejskiej w ramach 
regionalnych, krajowych programów operacyjnych. I myślę, że to szybko się nie zmieni. 
Nie mamy tak dużych dochodów własnych jak na przykład Gubin, czy Polkowice, mamy 
dochody że tak powiem skąpe. Może dlatego że Gmina ma nazwę Skąpe. Dlatego 
pukamy do każdych drzwi, za którymi są pieniądze. Niektóre się otwierają. Niektóre tylko 
w połowie się otwierają. Wtedy się wciskamy. Ale wiele jest zamkniętych, i tak sobie myślę, 
czy my nie mamy tych kluczy? Czy oni zmienili zamki? Jeszcze z pewnością wielu rzeczy 
naszej gminie brakuje i do ideału nam jeszcze daleko. Ale gmina powoli się rozwija. 
Potrzeba czasu, środków, cierpliwości. Cierpliwość jest gorzka, ale jej owoce są słodkie. 
Jeśli coś czasem nie udaje mi się zrobić teraz, to po to by udało się to zrobić lepiej  później. 
Nie patrzmy w przeszłość, tam już byliśmy i wszystko widzieliśmy. Idźmy na przód, tam 
będzie ciekawiej, a będzie. Rząd zapowiada Nowy Ład, który ma poprawić sytuację 
gospodarczą. Nadają hasła Polska, świetlana przyszłość obywateli, wielkie pieniądze 
jakie na nas czekają, idzie czas szczęśliwości, który jest już bardzo blisko. Polski Ład ma 
być odrodzeniem i rozkwitem kraju. Niektórzy myślą, że pieniądze zwojują ten biedny 
i smutny świat. Siła, potęga, władza to wszystko się kończy. Przecież każde pokolenie ma 
swój czas, każde pokolenie chce zmienić świat, każde pokolenie odejdzie w cień. Żyjemy 
w wyjątkowych, niebezpiecznych i przełomowych czasach, a w każdym razie zawsze 
o tym słyszymy. Czasy się zmieniają, ale ludzka natura niekoniecznie. Czy stajemy się 
bardziej ludzcy? Czy coraz trudniej dajemy się na siebie nawzajem napuszczać, bo coraz 
lepiej potrafimy zauważyć to? Żyjemy w ciągłym stresie, pędzie, nasze życie 
ukierunkowane jest na sukces i wydajność. Otaczamy się wygodą i chcemy żyć ciągle 
lepiej i lepiej, jednak za to wszystko będzie trzeba kiedyś zapłacić.” Na koniec swojej 
wypowiedzi radny Zawiślak zacytował słowa piosenki Czesława Niemena „Dziwny ten 
świat”. 
Radny Andrzej Kałużny powiedział, że oceniamy ubiegły rok, bardzo trudny rok. Rok temu 
żyliśmy w zupełnie innej rzeczywistości. Kwiecień-maj to były miesiące kiedy nie było 
wiadomo, jak to będzie. Było wiele znaków zapytania i w tym okresie pandemii naprawdę 
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bardzo trudno było podejmować decyzje jak gospodarować środkami publicznymi. 
Przeżyliśmy w ubiegłym roku również reformę oświaty, która kosztowała wiele pracy. Były 
kontrowersje, ale liczby mówiły same za siebie. Ubiegły rok radny ocenia pozytywnie 
z punktu widzenia działania Wójta i Urzędu Gminy i za to podziękował Wójtowi, Sekretarz 
Gminy oraz Pani Skarbnik. Podziękował za pracę, współpracę, wyrozumiałość, a także za 
to, że wszystkie materiały dla radnych przygotowywane były i są w sposób dokładny, 
dzięki czemu mają oni pełną wiedzę na temat wydatków i funkcjonowania Gminy. 
Podziękował również wszystkim pracownikom gminy, a Panu Wójtowi szczególnie za to, 
że widzi problemy wszystkich mieszkańców. Następnie radny życzył owocnej pracy na 
następny rok. 
Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że dzisiaj prosi radnych o udzielenie 
absolutorium. Zgadza się, że to nie był łatwy czas. Ponieważ fundusze unijne z bieżącej 
alokacji są już właściwie na wyczerpaniu, a jak wiadomo my od wielu lat budujemy swoje 
budżety w oparciu o możliwość pozyskiwania funduszy zewnętrznych, funduszy unijnych 
przygotowywaliśmy się budżetowo do możliwości korzystania z funduszy z alokacji przed 
nami. W związku z tym nie mieliśmy aż tak dużo zaplanowanych inwestycji. Rzeczywiście 
potężnym zaskoczeniem było dla nas to co się wydarzyło w miesiącu marcu, kwietniu, 
maju. Jeszcze w styczniu słyszeliśmy że coś tam w Chinach się dzieje, daleko od nas. 
Luty to były Włochy i nikt się nie spodziewał, że nagle może coś złego w takim wymiarze 
rzeczywiście niepokojącym pojawić się u nas.  Jednak tak się stało. W maju czy też 
w czerwcu dowiedzieliśmy się o spadku udziałów z podatku PIT. Spodziewaliśmy się 
kwoty około 400.000 zł a otrzymaliśmy trochę ponad 230 tys. zł - spadek niemalże 
o połowę. Budził się potężny niepokój, konsternacja. Byliśmy na początku pandemii, 
w związku z tym mieliśmy prawo podejrzewać, że w następnych miesiącach będzie tak 
samo, albo nawet jeszcze gorzej. To by oznaczało, ze możemy nie tylko zapomnieć 
o jakichkolwiek działaniach inwestycyjnych, ale też po tym czasie pojawiło się pytanie 
o finansowanie działalności podstawowej, bieżącej, czyli funkcjonowanie szkół, OPS-u 
czy Gminy. Na szczęście w kolejnych miesiącach sytuacja ustabilizowała się na poziomie 
satysfakcjonującym nas. Pojawił się oczywiście w tym czasie kolejny niepokój co 
z Niesulicami, w związku z tym że jesteśmy Gminą czerpiącą dość dużo z podatku od 
działalności gospodarczej zlokalizowanej w miejscowości Niesulice. Ostatecznie sezon 
przebiegł w zasadzie bez zakłóceń, a należne podatki w większości wpłynęły. W związku 
z tym można było mówić o jakiejś stabilizacji. Oczywiście był duży kłopot w wymiarze 
ludzkim. Odchodzili ludzie, znajomi, sąsiedzi. Covid się panoszył. Samo funkcjonowanie 
było dość kłopotliwe, uciążliwe, niepokojące, a największy niepokój oczywiście budziła 
sytuacja, że nie wiadomo kiedy to się skończy. Łatwiej jest znosić nawet najsmutniejsze, 
najbardziej dokuczliwe rzeczy, jeśli można mniej więcej przewidzieć kiedy to się skończy. 
Niestety o pandemii nie można powiedzieć że już jest za nami. Dzisiaj być może tych 
okoliczności żeby poluzować restrykcje jest więcej, jesteśmy w dużej części zaszczepieni, 
ale w 2020 tak nie było. To był ciężki budżet z tych dwóch powodów. Lepsze czasy 
w samorządach już były. Samorząd to są mieszkańcy, na rzecz których my funkcjonujemy 
i sprawy mieszkańców prowadzone przez samorząd niestety z budżetu na budżet nie 
wyglądają tak optymistycznie jak to było kiedyś. Patrząc na rok 2019 i 2020 nasze 
dochody bieżące się zmniejszyły o 300 tys. zł , a wydatki o niespełna 700 tys. zł. Takie 
tendencje są niestety od kilku lat, w związku z tym nasze możliwości funkcjonowania 
i zaspokajania potrzeb mieszkańców niestety dość mocno się zmniejszają i to jest 
bezsprzeczny fakt. Kolejną rzeczą, która  dość mocno przesądza o tych tendencjach to 
jest to, że za przysłowiowy milion w 2018-2019 mogliśmy kupić określony pakiet usług 
inwestycyjnych czy też innych. Dzisiaj za taki sam pakiet usług musimy zapłacić 2 miliony, 
a dochody mogły nam się zmniejszyć o 10%. To jest niestety niepokojące zjawisko. 
Zjawisko smutne, bo potrzeb, wszyscy doskonale wiemy, jest dużo. Oczekiwania 
mieszkańców są też wielkie, bo wszyscy chcą mieć media, kanalizację, wodę, chcą mieć 
koło domu chodniki, piękne drogi, a wiemy że szczególnie w tej ostatniej pozycji mamy 
ogromne zaległości. Mnóstwo działań inwestycyjnych w przyszłości stoi pod dużym 
znakiem zapytania. Oczywiście nadzieję można mieć w Polskim Ładzie, bo mówi się 
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o dużych pieniądzach. Wójt ma nadzieję, że te pieniądze będą na tyle duże i  będą w taki 
sposób dystrybuowane, że będą mogły po nie sięgać, nie tylko bogate, duże gminy na 
duże inwestycje, ale także gminy wiejskie jak gmina Skąpe i na takie prozaiczne właśnie 
potrzeby jak drogi, chodniki, kanalizacje, świetlice wiejskie. Zasługują na to nasi 
mieszkańcy, a my  jako przedstawiciele samorządu bardzo na to liczymy. Budżet za 
2020 r. zamknęliśmy nadwyżką budżetową na ponad 4 miliony złotych. To są duże 
pieniądze, przy zadłużeniu gminy na poziomie 3,5 miliona. Gdyby to zsumować można by 
powiedzieć, że dzisiaj nie mamy żadnego zadłużenia. Zasługą tego jest to, że te środki 
składaliśmy od jakiegoś czasu.  Nie jest to szczyt naszych marzeń, planów, ambicji 
i zamierzeń osadzonych przede wszystkim na tym, że wydawaliśmy wcześniej 
zdecydowanie więcej i chciałoby się tyle samo. To jest naturalne, zrozumiałe, bo 
powinniśmy zmierzać do tego, żeby z budżetu na budżet było coraz lepiej a nie gorzej. Na 
pewne rzeczy niestety nie mamy wpływu. Nie sposób przy tej okazji wspomnieć 
o oświacie. U nas w oświacie nic się nie zmieniło w funkcjonowaniu szkół w systemie 
w odniesieniu do bieżącego roku. W 2020 mieliśmy 3 szkoły podstawowe, czyli tyle samo 
oddziałów co dzisiaj a w 2021 mamy o 700 tys. zł wyższe koszty aniżeli były w 2020 roku, 
a subwencja jest bodajże o 100 tys. zł niższa. W związku z tym z budżetu na budżet koszty 
funkcjonowania, obsłużenia działalności na poziomie samorządu zwiększają się. To 
niestety nie idzie to w parze ze zwiększeniem dochodów jakie wpływają do Gmin.  Ale 
chociaż tendencje są niepokojące to budżet za 2020 r. został zakończony nadwyżką. 
Inwestycje majątkowe, wydatki majątkowe zostały wydane w kwocie 4,5 miliona złotych 
i to są pozytywne komunikaty i nadzieja, że w następnych latach, czy już w nawet 
w bieżącym 2021 a szczególnie w 2022, szczególnie jeśli chodzi o wydatki majątkowe, te 
kwoty będą zdecydowanie wyższe.  Warto też powiedzieć o zobowiązaniach 
wymagalnych. Szczególnie chodzi o kwestie związane z niepłaceniem zobowiązań 
w stosunku do gminy przez naszych mieszkańców. Te się zwiększyły, zresztą to było też 
przedmiotem wytknięcia przez Regionalną Izbę Obrachunkową. To też może budzić 
pewien niepokój. Oczywiście podejmujemy czynności windykacyjne i egzekucyjne 
względem takich osób. Czemu te zobowiązania rosną, tego Wójt tak naprawdę nie wie. 
Korzystając z okazji podziękował radnym, za dobrą współpracę, bo jest ona podstawą 
funkcjonowania samorządu. Samorząd dla wójta jest partnerem i wójt dla samorządu 
także. Podziękował za odpowiedzialność względem całej wspólnoty gminnej. Jednym 
radnym jest łatwiej, bo inwestycje w sposób naturalny szybciej powstają w większych 
miejscowościach, inni muszą nieco dłużej czekać. Podziękował za to, że potrafią się 
dogadywać, za umiejętność prowadzenia spraw naszej gminy wzajemnie się szanując. 
Korzystając z okazji podziękował obecnym na sesji Paniom Skarbnik i Sekretarz. Pani 
Skarbnik za służbę na rzecz Gminy Skąpe. Jest czwartym bodajże Skarbnikiem w gminie 
za jego kadencji i bez względu na to jak potoczą losy w przyszłości, uważa że najlepszym 
z dotychczasowych, nie oceniając oczywiście poprzedników, kiedy także miał wewnętrzne 
przekonanie i spokój o prowadzenie spraw finansowych w Gminie. Podziękował za 
rzetelność, sumienność, a nie był to też łatwy ostatnio czas, z uwagi na fakt, że 
przechodziliśmy na nowe systemy informatyczne. Były momenty, że było ciężko, ale dzięki 
umiejętności Pani Skarbnik panowania nad zespołem, wydaje się, że ostatecznie 
wszystko się ładnie poukładało. Oczywiście to nie jest jeszcze koniec tego procesu. 
Będziemy jeszcze jakiś czas pracować nad tym, żeby jeszcze efektywniej, lepiej, 
optymalniej wykorzystywać czas i dostępny sprzęt. Podziękował także zespołowi Pani 
Skarbnik, na który zawsze można liczyć. Podziękował też Pani Alicji Hoppen-Anyszko, 
z  którą współpracuje od samego początku. Stwierdził, że chyba nie jest w stanie sobie 
wyobrazić swojego funkcjonowania w gminie właśnie bez Pani Alicji. W sposób zasłużony, 
od wielu lat jest naszym przedstawicielem w samorządzie powiatowym i jest nie tylko 
świetnym fachowcem, ale jest osobą bardzo emocjonalnie związaną z naszą wspólnotą, 
naszą Gminą, naszym Urzędem mimo, iż w naszej Gminie nie mieszka. Mnogość zadań 
jakimi zajmuje się Pani Alicja  jest ogromna. Poza głównymi sprawami, jakimi zajmują się 
wszyscy sekretarze w gminach, zajmuje wieloma innymi kwestiami, bo traktuje tę pracę 
jako służbę na rzecz tej lokalnej wspólnoty. Podziękował także pracownikom Urzędu 
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obsługującym radę. Pani Ilonie za rzetelność, profesjonalność, komunikatywność, ład, 
porządek i dyscyplinę. Chociaż mówi się, że nie ma ludzi niezastąpionych, to czasami ma 
takie wrażenie, że są tacy, których zastąpić byłoby ciężko. Panu Michałowi podziękował 
za profesjonalizm, za to że szczególnie w czasie pandemii systemy i programy funkcjonują 
tak jak powinny funkcjonować, a my możemy się spotykać, załatwiać swoje sprawy 
w trybie on-line. Także bez roli Pana Michała we wdrażaniu systemów informatycznych 
byłoby bardzo trudno. Ponadto Pan Michał znany jest z tego, że angażuje się, aby o naszej 
gminie dobrze mówiono, dobrze czytano. Wójt chciałby, żeby podziękowania popłynęły 
do wszystkich urzędników. Mamy niezły urząd, chociaż czasami zdarza się ponarzekać, 
bo oczekiwania i wymagania rzeczywiście mamy duże. Chcielibyśmy żeby wszyscy 
klienci, mieszkańcy, wszyscy Ci, którzy odwiedzają nasz urząd, byli zadowoleni. Wójt 
uważa, że mamy niezłych urzędników i często doświadczamy tego, że przyjeżdżający do 
nas spoza gminy chwalą naszych urzędników. Są zaskoczeni, bo okazuje się, że urząd 
może być nie tylko rzeczowy czy kompetentny, ale jest uśmiech, jest empatia 
i  umiejętność nawiązania bliskiego kontaktu. Na koniec podziękował także Sołtysom, bo 
nie jest to łatwa funkcja. Ostatnio niestety dwóch z naszych sołtysów podało się do dymisji. 
Podziękował Sołtysom, bo oni są na pierwszej linii i oni jako pierwsi doznają zjawiska nie 
włączania się mieszkańców w życie wsi. Idą takie czasy że wyłączamy się z życia 
publicznego i to nie tylko w naszej gminie. To co doświadczyliśmy, co doświadczył zachód 
20-30 lat temu, przychodzi do nas i w tej przestrzeni ci Sołtysi na wsiach zaczynają 
zostawać sami niestety. To jest ciężki czas i wypada mieć tylko nadzieję, że coś może 
w tej kwestii się zmieni. Może nowe pokolenie ludzi, zacznie myśleć nieco inaczej, mieć 
swoją rolę w takim ujęciu społecznym. Dzisiaj niestety jest tak, że pędzimy i nie mamy 
często nawet czasu na kontakt z sąsiadem. Tak jest niestety z życiem społecznym i to jest 
niestety znak tych czasów. Wypada tylko mieć nadzieję, że podobnie jak w Wielkopolsce, 
mieszkańcy poczują się częścią wspólnoty i tego Państwu i Sołtysom i sobie życzy. 

g) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Skąpe wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2020 r. 
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/275/2021 podjęta 
została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 4 
a) Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Piotr Olszewski odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej 

o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Skąpe (wniosek stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

b) Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Piotr Olszewski odczytał opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Zielonej Górze na temat wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie 
absolutorium Wójtowi Gminy (opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu). 

c) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały 
w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Skąpe.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/276/2021 została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe wręczyli kwiaty Wójtowi, Skarbnikowi 
i Sekretarz Gminy – gratulując udzielenia absolutorium.  
Wójt Zbigniew Woch dziękując powiedział, że ma nadzieję, że w kolejnych latach jeśli 
w samorządach coś się zmieni to tylko na lepsze, czego radzie i sobie życzył. 
Przewodniczący ogłosił 2 minutową przerwę w obradach.  
Ad. 5 
Radna Urszula Bronisz opuściła obrady. 
a) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok. W wyniku głosowania 
imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/277/2021 została podjęta jednogłośnie 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

https://skape-rada.alfatv.pl/pliki/skape/rada/31/wniosek-komisji-rewizyjnej-o-udzielenie-absolutorium.pdf
https://skape-rada.alfatv.pl/pliki/skape/rada/31/wniosek-komisji-rewizyjnej-o-udzielenie-absolutorium.pdf
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b) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że w projekcie zmienia się załącznik 
Nr 1 i załącznik Nr 3 bez konsekwencji dla budżetu. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały w 
sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2021-2030. 
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/278/2021 została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie zaliczenia 
dróg stanowiących własność Gminy Skąpe do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich 
przebiegu. W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/279/2021 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

d) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 
w sprawie organizacji wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych zaliczonych do sektora 
finansów publicznych prowadzonych przez Gminę Skąpe. W wyniku głosowania 
imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/280/2021 została podjęta jednogłośnie 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

e) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały ustalenia planu sieci 
szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Skąpe oraz określenia granic ich 
obwodów. W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/281/2021 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

f) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie ustalenia 
planu sieci szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Skąpe oraz określenia granic 
ich obwodów. W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/282/2021 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

g) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na przyjęcie dotacji ze środków finansowych pozostających w dyspozycji 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze. 
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXXIV/283/2021 została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 6  Interpelacje i zapytania radnych. 

 Przewodniczący Rady poinformował, że radny Bartosz Derejczyk wcześniej 
złożył interpelację na piśmie.  

Radny Andrzej Kałużny zgłosił pilną potrzebuje wybudowania wysepek 
spowalniających na drodze powiatowej w Ołoboku.  między przedszkolem, a sklepem Dino 
i szkoła podstawową są przejścia dla pieszych a te wysepki spowodują ograniczenie szybkości 
samochodów. Szczególnie niebezpiecznie jest od maja do września, kiedy jest duże natężenie 
ruchu i samochody jadące od strony Łąkiego nigdy nie zachowują dostatecznej prędkości i to 
powoduje utrudnienia dla korzystających z przejść. 

Radny Tomasz Roskowiński przyłączył się do wniosku radnego Kałużnego ale w 
odniesieniu do Niesulic. Jakiś czas temu gościliśmy na sesji Sołtysa Niesulic, który złożył 
wniosek o zamontowanie wysepek w jego miejscowości. Niestety wysepek w dalszym ciągu 
nie ma.  
 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił o dopełnienie formalności i złożenie 
interpelacji na piśmie.  
 Radny Piotr Olszewski podziękował w imieniu mieszkańców Darnawy i Niekarzyna 
Radnej Powiatowej Pani Alicji Hoppen-Anyszko za wyrównanie drogi gruntowej między 
Darnawą, a Niekarzynem. W tamtym roku była zrobiona o tej porze i w tym roku także. Radny 
poprosił aby i w następnym roku też o tej porze drogę wyrównać. 
 Wójt Zbigniew Woch stwierdził, że właściwie interpelacje nie są kierowane do niego. 
Odnośnie wysepek spowalniających jak wiadomo decyzja zapada na posiedzeniu komisji ds. 
bezpieczeństwa funkcjonującej przy Starostwie Powiatowym w Świebodzinie. Kiedyś taki 
wniosek odnośnie Niesulic pilotowany był przez Panią Bożenę Szczepańską, która podnosiła 
i zabiegała o te wysepki. Póki co zawsze była negatywna opinia tej komisji. W tej chwili zdaje 
się jest inna kwalifikacja przepisów i te wysepki zaczynają być montowane na drogach 
publicznych powiatowych, a nawet wojewódzkich. Przykładem w naszej gminie jest przejście 
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dla pieszych przy szkole podstawowej w Międzylesiu. W związku z tym wydaje się, że kwestia 
formalno-prawna została wyjaśniona na korzyść i że wysepki będą mogły powstać w Ołoboku 
i w Niesulicach. Kwestią oczywiście pozostaje czy poziom niebezpieczeństwa jest na tyle duży, 
że trzeba je zamontować. Jak wspomniał komisja przed wydaniem opinii wykonuje analizy.  
Ale zarówno w przypadku Ołoboku jak i miejscowości Niesulice uważa, że zważywszy na to 
jak jeździmy samochodami, a jeździmy często szybko, za szybko te wyspy niewątpliwie 
zwiększają poczucie bezpieczeństwa pieszych. Jak wiadomo przepisy drogowe się zmieniły 
i teraz pieszy przed przejściem ma pierwszeństwo. Będziemy musieli się tego uczyć jakiś czas, 
bo niestety piesi myślą, że to pierwszeństwo zwalnia ich z obowiązku patrzenia czy coś jedzie 
czy nie i w takich sytuacjach o wypadek nie jest trudno, a te wyspy niewątpliwie zmuszają do 
tego, żeby kierujący pojazdem zwolnił. Wójt uważa, że są one zasadne. 
Sekretarz Alicja Hoppen-Anyszko odnośnie interpelacji składanej przez sołtysa Niesulic 
i radnego Derejczyka we wrześniu ubiegłego roku w temacie zamontowania progów 
zwalniających w Ołoboku i Niesulicach wyjaśniła, że w październiku Zarząd Powiatu wystąpił 
o zwołanie Komisji  ds. zarządzania ruchem na drogach powiatowych i gminnych.  Odpowiedź 
w sprawie otrzymaliśmy dopiero w lutym br. Niestety oba wnioski zostały zaopiniowane 
negatywnie. Ale ponowimy próbę i ponownie prześlemy wnioski.  Może Komisja uwzględni 
nowe okoliczności np. funkcjonowanie sklepu Dino, przedszkola. Sama przejeżdża tą drogą 
codziennie i widzi, że duży ruch jest właściwie przez cały rok.  

Radny Karol Dauksza zwrócił uwagę, że składał  interpelację do Powiatu odnośnie 
wyrównania nierówności, dziur na drodze między Radoszynem a miejscowością Łąkie i póki 
co nie ma ani odpowiedzi ani napraw.   

Sekretarz potwierdziła, że z uwagi na zawirowania kadrowe w Starostwie nie mamy 
odpowiedzi na kilka interpelacji, co zgłosiła oficjalnie. 
 
Ad. 7 Zapytania sołtysów, mieszkańców oraz odpowiedzi na nie 

Sołtys Radoszyn a Karol Dauksza ponowił wczorajszą prośbę o wykonanie ujęcia wody 
na placu zabaw w Radoszynie.  
 Przewodniczący Zarządu Osiedla w Ciborzu Mariusz Kuźmicz poprosił o pomoc 
w wywiezieniu koparką na wskazane przez działkowiczów miejsce, wyciętych i wyschniętych 
już gałęzi z terenu ogródków działkowych. Druga prośba dotyczyła pomocy przy przewiezieniu 
skoszonej z boiska sportowego w Ciborzu trawy. Miejsce do jej składowania wybrane zostało 
chyba niefortunnie, bo znajduje się za kortem tenisowym w kierunku drogi do działek. Trawa 
tam gnije i mieszkańcy proszą o przewiezienie jej w miejsce poprzedniego składowania.  
 
Ad. 8 Sprawozdanie z działalności wójta w okresie międzysesyjnym  

Wójt Zbigniew Woch poinformował, że radni otrzymali sprawozdanie, zawierające 
podejmowane w ostatnim czasie działania, ale chciałby zwrócić szczególną uwagę na dwa 
z nich. Pierwsze to temat budowy kanalizacji w Niekarzynie. Wójt bardzo cieszy się z tej 
inwestycji. Jest to ostatnia z zaplanowanych miejscowości do skanalizowania. Lada moment 
stanie się placem budowy. Wójt ma nadzieję, że wiosną mieszkańcy będą chętnie przyłączać 
się do nowo wybudowanej instalacji. Następnie wspomniał o niedużym przedsięwzięciu 
finansowym, ale szczególnie ważnym i ma nadzieję istotnym w życiu naszej Gminy. 
Nazwaliśmy to "Edukacja Antysmogowa Gminy Skąpe". Nasze przedsięwzięcie spodobało się 
bardzo Lubuskiemu Funduszowi Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze 
i w tej chwili jesteśmy na etapie składania wniosku, uzgodnionego już i omówionego 
z władzami funduszu. Jak wspomniał przedsięwzięcie nie jest duże, bo na kwotę niespełna 
29 tys. zł z dofinansowaniem w wysokości 14,5 tys. zł. Od września 2021 w naszych 3 szkołach 
chcemy zainstalować systemy do monitorowania stanu jakości powietrza w tychże 
miejscowościach. Chcemy przekazać władzę nad tym przedsięwzięciem dzieciom i młodzieży, 
aby to oni tym zarządzali, oceniali, analizowali  wspólnie z nauczycielami wyznaczonymi przez 
szkoły. Nauczyciele, bodajże po dwóch z każdej szkoły zostaną przeszkoleni, aby 
podejmować wraz z uczniami działania oczywiście poprzedzone wnioskami z tych analiz. My 
jako Polska mamy poważny kłopot jeśli chodzi o jakość powietrza. Być może na Ziemi 
Lubuskiej czy w naszej gminie tak tego nie odczuwamy. W naszym województwie jest bodajże 
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7 instalacji do badania jakości powietrza i nasza gmina jest nazwijmy to „zieloną wyspą”, czy 
jedną z „zielonych wysp”, gdzie ta jakość powietrza w poprzednich latach nie była aż taka zła 
w wymiarze ogólnym czy globalnym. W poszczególnych miejscowościach bywa to zmienne. 
Doświadczamy często dziwnych dymów wylatujących z naszych kominów. Szczególnie 
w porze jesienno-zimowej odczuwamy zapachy, niekojarzące się ze spalaniem drewna czy 
też niezłej jakości węgla. Jak wszyscy wiemy zastraszająca jest liczba zgonów z powodu złej 
jakości powietrza. Oczywiście póki coś nie dotyczy nas bezpośrednio uważamy, że to nie 
istnieje i nie musimy robić nić, aby to zmienić. To nie jest prawda i żeby to zmienić musimy 
wszyscy się za to wziąć. Powzięliśmy przekonanie, w związku z tym co nie jest obliczone na 
tygodnie, na lata, albo dekady, żeby  wyedukować  i włączyć w to dzieci w naszych szkołach. 
Została założona też Młodzieżowa Rada Gminy funkcjonująca od kilkunastu miesięcy, 
w związku z tym Wójt wierzy, że to dzieciaki, młodzież ze szkół podstawowych zaniosą tę 
wiedzę, te przekonanie, te emocje do swoich domów i wspólnymi siłami będziemy zmierzać 
w takim kierunku, aby powietrze było czystsze. Jak zaczniemy mówić o czystym powietrzu, to 
zaczniemy też mówić o odpadach, o śmieciach, o czystej wodzie, o tym wszystkim co jest 
istotne, ważne. Niestety często żyjemy tak, jakby czyste powietrze dano nam na zawsze. 
Każdego dnia musimy o nie zabiegać i dbać. Dlatego przy okazji też podziękował dyrektorom 
szkół, którzy się w tę akcję włączyli. Zadanie na tyle uzyskało aprobatę WFOŚiGW, że 
w innych gminach zaczynają je promować, jako zadanie edukacyjne w ramach programu 
„Czyste Powietrze”, związanego z wymianą pieców c.o. Nie wykluczone, że program zostanie 
poszerzony o kolejne miejscowości w gminie.  
 
Ad. 9 Wolne wnioski i informacje. 
Brak wniosków 
 
Ad. 10 Przyjęcie protokołu XXXIII sesji Rady Gminy Skąpe 
 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu 
XXXIII sesji. W wyniku głosowania imiennego i w systemie protokół został przyjęty 
jednogłośnie. Protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 9 Zamknięcie obrad 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 
XXXIV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 12.20.  
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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